
صنعت داروس�ازي كش�ور اگر چه توانسته 
97 درصد از نياز داخل را به دارو تأمين كند، 
اما با چالش هاي متعددي دس�ت و پنجه نرم 
مي كند. كهنگي و فرس�ودگي خطوط توليد 
داروسازي يكي از اين چالش هاست كه مانع 
از كسب شرايط و اس�تانداردهاي لازم براي 
كس�ب تراز مثبت در صادرات دارو مي شود. 
خطوط توليد دارو در كش�ورمان در بسياري 
از كارخانه هاي داروس�ازي پير شده و نياز به 
جوان س�ازي دارد تا از ضايعات و هزينه هاي 
توليد دارو كاسته شود. از سوي ديگر صاحبان 
صنعت داروسازي معتقدند اين صنعت مورد 
حماي�ت دول�ت و مجل�س نيس�ت. رئي�س 
هيئ�ت مديره س�نديكاي صاحب�ان صنايع 
داروهاي انس�اني ايران از جمله اش�خاصي 
است كه با اشاره به اينكه صنعت داروسازي 
بين وزارت بهداش�ت و وزارت صمت مانده، 
صنعت دارو را صنعت�ي دانش بنيان مي داند 
و خواستار حمايت دولت از اين صنعت است. 
بر اساس برآوردهاي صورت گرفته كل تجارت 
خارجي صنايع دارويي و پزشكي كشور تا پايان 
مرداد ماه امس��ال، ۷۰۷ ميلي��ون دلار بوده كه 
نسبت به مدت مشابه س��ال قبل افزايشي بيش 
از ۳۲ درصدي را نشان مي دهد. همچنين وزن 
كل اقلام دارويي جابه جا شده نيز به ۸۰۸ هزار 
تن مي رسد. در بررس��ي آمارهاي جزئي به نظر 
مي رس��د كه فاصله ميان صادرات و واردات اين 
اقلام در اقتصاد ايران بس��يار زياد است. در پنج 
ماهه نخست سال جاري ايران حدوداً ۴۰ ميليون 
دلار دارو ص��ادر كرده ك��ه اين ع��دد تنها ۰/۲ 
درصد از كل صادرات كش��ور را شامل مي شود. 
كارشناسان حوزه دارو معتقدند صادرات دارويي 
كشور بايد خيلي بيشتر از اينها باشد، اما موانعي 
بر س��ر راه اين صنعت وجود دارد كه نمي گذارد 
صادرات دارو به تراز مناسب خود برسد. يكي از 
اين موانع هم فرس��ودگي و قديمي بودن خط 
توليد داروهاست. در شرايطي كه دنيا به سمت 
داروهاي هاي تك ي��ا داروهايی ب��ا تكنولوژي 
بالا مي رود، ما بايد خطوط داروهاي ش��يميايي 
خودمان را بازسازي و نوس��ازي كنيم تا بتوانيم 
به استانداردهاي GMP دست يابيم و در حوزه 
صادرات دارو فعاليت مناسب تري داشته باشيم.  
Good Manufacturing Prac� مخفف GMP

 GMP  .به معناي عمل توليد خوب اس��ت tice
معني ش��يوه خوب توليد مي دهد، منتها عمل 
 GMP خوب توليد چيست؛ شيوه توليد مناسب
مفهومي بوده كه تضمين مي كند محصولات به 
طور م��داوم مطابق با اس��تاندارد كيفيت توليد 

 GMP همين طور كنترل مي شود. اس��تاندارد
جهت به حداقل رس��اندن خطرات جهت توليد 

محصولات دارويي طراحي شده است. 
 افزايش ضايعات و هزينه توليد دارو

مهدي پيرصالحي از مديران س��ابق در س��ازمان 
غذا و دارو درباره اثرات فرسودگي خط توليد دارو 
در كشور معتقد است: » از آنجا كه آزمايشگاه هاي 
س��نجش كيفيت در بحث كيفيت نظارت جدي 
را دارند مي توان به جرئت گفت كه كيفيت داروها 
هيچ مشكلي ندارد، اما فرس��ودگي ماشين آلات 
توليد در صنعت داروسازي به  عنوان يك مشكل 
اساسي همچنان وجود دارد و اين مشكل موجب 
افزايش هزينه هاي توليد و افزايش ضايعات در اين 

صنعت شده است.«
به گفته وي در حال حاضر در صنعت داروس��ازي 
دستگاه هايي با عمر ۳۰ تا ۴۰ و در برخي موارد تا 5۰ 
ساله هم وجود دارد؛ البته استاندارد مشخصي در 

اين زمينه وجود ندارد و عمر مفيد دستگاه بستگي 
به اين دارد كه چه مقدار كار مفيد انجام داده باشد. 
همچنين در اين موضوع موارد زيادي ازجمله نحوه 
نگهداري از دستگاه نيز دخيل است كه بايد مورد 

توجه قرار گيرد. 
اين كارشناس تأكيد مي كند: » مشكل فرسودگي 
دستگاه هاي توليد دارو در ايران كيفيت دارو را در 
مراحل اول توليد تحت تأثير قرار نمي دهد، بلكه اين 
مشكل ضايعات توليد را بالا مي برد. به  عنوان نمونه 
دارويي را كه مي توان با زير ي��ك درصد ضايعات 
توليد كرد، وقتي دس��تگاه توليدكننده اين دارو 
قديمي مي شود بين ۳ درصد تا 6 درصد و در برخي 

موارد تا ۷ در صد ضايعات بيرون مي دهد.«
 لزوم سرمايه گذاري

 در صنعت استراتژيك دارو
 محمد عبده زاده در مراسم رونمايي از خط توليد 
بازس��ازي ش��ده ويال هاي دارويي يك شركت 

داروسازي بر نوسازي، بازسازي و توسعه صنعت 
داروسازي كش��ور تأكيد كرد و افزود: »در حال 
حاضر خطوط داروسازي در بسياري از شركت ها 
فرسوده شده و بازس��ازي و نوسازي اين صنعت 
نيازمند آن است كه دولت و مجلس در صنعت 

استراتژيك داروسازي سرمايه گذاري كنند.«
از نگاه وي، دولت بايد براي ايجاد تراز مثبت در 
صادرات دارو هدفگذاري كند و مي توان در يك 
نقشه راه چهار تا هشت ساله تراز صادرات دارويي 
كش��ور را مثبت كرد. به گفته عبده زاده در حال 
حاضر ظرفيت توليد شركت هاي دارويي چندين 
برابر نياز كشور است و ما بايد صادرات دارويي را 
گسترده تر كنيم و مجلس و دولت براي توسعه 

اين صنعت و تسهيل صادرات اقدام كنند. 
 رئيس هيئت مديره س��نديكاي صاحبان صنايع 
داروهاي انس��اني ايران با انتق��اد از اينكه صنعت 
داروسازي بين وزارت بهداش��ت و وزارت صنعت 
مانده، تأكيد كرد: » وزارت بهداشت نگران قيمت و 
تأمين داروست و وزارت صمت هم بيشتر به دنبال 
ساير صنايع اس��ت در حالي كه بايد ساختارهاي 
دولت��ي بپذيرند صنع��ت داروس��ازي، صنعتي 
دانش بنيان و بهاي تمام شده آن متأثر از نرخ تورم 
است و هر حمايتي كه از ساير صنايع دارند بايد از 

صنعت داروسازي هم داشته باشند.«
وي با اش��اره به تأكيد مقام معظ��م رهبري در 
خصوص مانع زدايي از توليد افزود: »هيچ يك از 
وزارتخانه ها و ساختارها در راستاي مانع زدايي از 

توليد تلاش نكرده اند.«
 زنگ خطر ارز دارويي در 1401

مهدي بخش��ايش، مدير ش��ركت داروس��ازي 
اس��وه نيز درباره چالش هاي صنعت داروسازي 
گفت: » اگر تغيير ن��رخ ارز اتف��اق بيفتد بايد به 
صنعت داروس��ازي توجه ويژه اي شود تا دچار 

اختلال نشود.«
وي با اش��اره ب��ه اختصاص ندادن ارز مناس��ب 
در ش��ش ماه نخس��ت امس��ال به دارو و ايجاد 
كمبودهاي دارويي در كش��ور ادامه داد: » سال 
آينده زنگ خطري در بحث ارز دارويي است كه 
دولت بايد به آن توجه داشته باشد.« بخشايش با 
تأكيد بر لزوم نوسازي خطوط توليد شركت هاي 
داروس��ازي افزود: »يكي از مش��كلات صنعت 
داروس��ازي، قديمي و فرس��ودگي دستگاه ها و 
تجهيزات اس��ت و بايد اين خطوط نوس��ازي و 
بازسازي ش��وند تا بتوانند اس��تانداردهاي لازم 
را براي صادرات كس��ب كنند.«  به گفته وي از 
سوي ديگر متخصصان حوزه داروسازي از كشور 
مي روند و اين زنگ خطري براي ش��ركت هاي 

داروسازي است. 
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سخنگوي دستگاه قضا:

اراضي ملي به ارزش ۷۹ هزار ميليارد تومان رفع تصرف شد

فرسودگي خطوط توليد دارو چالش بزرگ صنعت داروسازي
رئيس هيئت مديره سنديكاي صاحبان صنايع دارويي: صنعت داروسازي بين وزارت بهداشت و وزارت صنعت مانده است

سخنگوي دستگاه    گزارش  2
قضا گفت: ۲7 هزار 
 و 370 هكت�ار از اراض�ي مل�ي ب�ه ارزش 
 تقريب�ي 79 ه�زار و 300 ميلي�ارد توم�ان 
در س�ال 1400 رف�ع تص�رف شده اس�ت. 
سخنگوي دس��تگاه قضا در دوازدهمين نشست 
خبري در پاس��خ به س��ؤالي مبني بر مب��ارزه با 
زمين خ��واري و حدنگاري ها در كش��ور افزود: 
موضوع مب��ارزه با زمين خواري در دس��تور قوه 
قضائيه اس��ت و جنب��ه مقطعي ن��دارد. در اين 
دوره دولت همكاري لازم را با قوه قضائيه دارد و 
خوشبين هستيم كه اين مبارزه به نتايج مفيدي 
برسد. در سال ۱۴۰۰، ۴۸ هزار پرونده مربوط به 
زمين داشتيم كه ۲۹ هزار و 5۰۰ پرونده منتهي 
به صدور حكم ش��ده و ۲۷ هزار هكتار از اراضي 
دولتي رفع تصرف ش��ده كه ارزش تقريبي اين 
اراضي ۷۹ هزار ميليارد تومان اس��ت. ۱۹ هزار و 

5۰۰ فقره حكم قلع و قمع بنا هم داشتيم. 
 رفع تصرفات مقطعي نيست و ادامه دارد 
سخنگوي دستگاه قضا در پاس��خ به اين سؤال 
كه برخي منتقدان مي گوين��د در جاده چالوس 
آزادسازي سواحل مشهود نبوده، گفت: در حريم 
رودخانه كرج، ۱۹ دستگاه اجرايي مستحدثات 
داشتند كه ۱5 دستگاه رفع تصرف كردند و چهار 
دستگاه هنوز رفع تصرف نكردند و به آنها اخطار 
داده شده است. تعدادي از مستحدثات متعلق به 

مردم است كه بايد تعيين تكليف شود. 
خداييان ادامه داد: انتظار مي رود كس��اني كه به 
حريم رودخان��ه تجاوز كردند، خودش��ان اعلام 
كنند، چراكه در اين ص��ورت مي توان از مصالح 
ساختماني مورد اس��تفاده  بهره برد، اما در غير 
اين صورت با حك��م قضايي رفع تص��رف انجام 

مي شود. 
 3۲ هزار زنداني مشمول مرخصي

سخنگوي قوه قضائيه در خصوص آخرين وضعيت 
اعطاي مرخصي، عفو و تخفيف مجازات زندانيان  
اظهار داش��ت: به موجب قواني��ن و مقررات در 
ايام مختلفي پيش��نهادهاي عف��و مجازات داده 
مي ش��ود، در س��ال ۱۴۰۰، قريب به ۱۲ هزار و 
۲۴۰ نفر مش��مول عفو و تخفي��ف مجازات قرار 
گرفتند ك��ه از اين تعداد ۷ ه��زار نفر از تخفيف 
مجازات و بيش از ۴ هزار نفر مشمول عفو شدند 

و ۲ه��زارو۲۷۷ نفر ني��ز در ۲۲ بهم��ن و مبعث 
مشمول عفو ش��دند.  وي افزود: در حال حاضر 
۳۲هزار نفر مشمول مرخصي هس��تند كه اين 

موضوع باز هم در حال بررسي است. 
 آخرين وضعي�ت رس�يدگي پرونده دو 

گروهك تروريستي
س��خنگوي قوه قضائيه درباره آخرين وضعيت 
دو پرونده گروهك تروريستي الاحوازيه و تندر 
هم اظهار كرد: رس��يدگي به اي��ن دو پرونده در 
حال رسيدگي است و جلسات دادگاه نيز علني 
برگزار مي ش��ود. مردم نيز مشاهده مي كنند كه 
رسيدگي به اتهام اين افراد از استانداردهاي لازم 
براي رسيدگي قضايي برخوردار است و متهمان 
هم دسترسي به وكيل دارند و هم با خانواده هاي 

خود در ارتباط هستند. 
 صدور حكم بدوي براي برخي مسئولان 

سابق بورس
وي درباره آخرين وضعيت پرونده مسئولان سابق 
س��ازمان بورس اظهار كرد: سازمان بازرسي كل 
كشور از زماني كه بازار سرمايه مشكلاتي را پيدا 
كرد، به اين موضوع ورود كرده و ما ضمن اينكه به 
مسئولان مربوطه هشدارهايي براي پيشگيري از 
ضرر به مردم داديم، پرونده هايي نيز براي اعضاي 
هيئت مديره بازار س��رمايه تش��كيل شده و به 

شوراي عالي بورس ارجاع داده شده است. 

خداييان افزود: همچنين يك پرونده كيفري در 
بازرسي تشكيل شده كه تفهيم اتهام متهمان آن 
صورت گرفته و به مرجع قضايي ارجاع مي شود 
و در خصوص برخي مس��ئولان ني��ز پرونده به 
مراجع قضايي ارجاع ش��ده و حكم بدوي صادر 

شده است. 
 پرونده تخلفات بورسي روحاني

س��خنگوي قوه قضائي��ه در خصوص بررس��ي 
تخلفات رئيس جمهور س��ابق در بازار س��رمايه 
گفت: گزارشاتي از سوي نمايندگان مطرح شده 
اما احضاري صورت نگرفته است. پس از ارجاع هر 
پرونده نياز به تحقيقاتي وجود دارد كه بايد روند 

خود را طي كند. 
وي درباره اقدامات دس��تگاه قضا براي حمايت 
از توليد داخل گفت: قوه قضائيه درباره حمايت 
از توليد و سرمايه گذاري مشروع اقدامات بسيار 
مؤث��ري داشته اس��ت. دس��تورالعمل حمايت 
از س��رمايه گذاري مش��روع و حمايت از توليد 
در قوه ب��ه تصويب ش��د و در اجراي آن س��تاد 
حمايت از اقتصاد مقاومتي در ستاد قوه قضائيه 
با حضور مسئولان عالي قضايي تشكيل مي شود 
و جلس��ات مرتبي ه��م دارد و دبيرخانه آن در 
دادس��تاني كل كشور فعال اس��ت. در استان ها 
هم س��تادهاي اس��تاني حماي��ت از اقتصادي 
مقاومتي تشكيل مي شود و اين ستادها همكاري 

 تنگاتنگ��ي با فع��الان اقتص��ادي و كارآفرينان 
دارند. 

 مديريت فضاي مج�ازي به معناي ايجاد 
محدوديت نيست

خداييان در خصوص نظارت هاي دستگاه قضا بر 
تخلفات فضاي مجازي گفت: بحث فضاي مجازي 
امروزه در كنار فضاي حقيقي است؛ يعني مردم 
در فضاي مجازي زندگي مي كنند و كار و كاسبي 
دارند و همانط��وري كه فضاي حقيق��ي نياز به 
نظارت دارد و جرمي  رخ دهد، قابل پيگيري است، 
اگر اين جرائم در فضاي مجازي هم رخ دهد بايد 

پيگيري شود. 
وي اف��زود: پرونده ه��اي متع��ددي در رابطه با 
كلاهبرداري و افترا تشكيل شده است. در ماه هاي 
اخير پرونده هاي زيادي در رابطه با كلاهبرداري 
از طريق رمز ارزها تش��كيل شده است،  بنابراين 
بحث برخورد ب��ا اين جرائم در دس��تور كار قوه 
قضائيه اس��ت و از دس��ت اندركاران درخواست 
مي كنيم اين فضا را مديريت كنند. البته مديريت 
به معناي محدوديت نيس��ت، بلكه به اين معنا 
است كه اگر در فضاي مجازي خشونت و هتك 
حرمتي آموزش داده مي شود، امكان شناسايي 

فراهم شود. 
 فعال شدن بيش از ۲ هزار واحد توليدي با 

كمك دستگاه قضا
وي اف��زود: بيش از ۲ ه��زار واح��د توليدي در 
سراسر كش��ور با كمك همكاران ما در دستگاه 
قضايي فعال ش��ده اند و اقدامات��ي از قبيل ارائه 
مشاوره حقوقي به كارآفرينان و توليدكنندگان 
و همچنين پيگي��ري لازم ب��راي جلوگيري از 
ورشكس��تگي واحدهاي توليدي، در دستور كار 

هستند. 
خداييان افزود: بحث مبارزه با قاچاق كالا و ارز از 
سياست هاي در دستور كار قوه قضائيه است، اما 
بحث مبارزه با قاچاق، وظيفه فقط دستگاه قضايي 
نيست و دولت محترم در اين زمينه وظيفه مهمي 
را به عهده دارد. س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
با مس��ئوليت رئيس جمهور تشكيل مي شود كه 
دس��تگاه هاي مختلفي در آن عضو هستند و هر 
كدام در راستاي مبارزه با كالا و بر اساس منويات 
مقام معظم رهبري وظايفي دارند كه آن را انجام 

مي دهند تا از قاچاق كالا پيشگيري شود. 

 در جريان بررس��ي صورتجلس��ه كميس��يون نامگذاري ش��وراي 
ش��هر تهران، معابري به نام ش��هدا نامگذاري ش��د. س��ه معبر كوچه 
جديد الاحداث به نام ش��هيد علي لك، ش��هيد ابوالقاس��م چهاردولي 
و ش��هيد قلباربند نامگذاري ش��د. همچنين نام جمعي از س��رداران 
س��پاه محمد رس��ول الله روي خيابان هايي حد فاصل احمد قصير كه 
شماره گذاري شده بودند، ثبت شد كه شامل شش معبر با حفظ شماره 
معبر بوده است. اين خيابان ها به نام سرداران شهيد اسماعيل قهرماني، 
مجيد رمضان، اكبر زجاحي، احمد پارياب، محمود ش��هبازي  و سعيد 

سليماني نامگذاري شد. 
 سرپرست معاونت توس��عه مديريت و منابع انساني سازمان انتقال 
خون گفت: اين س��ازمان س��الانه ۳ ميليون و 66۰ هزار واحد خون و 
فرآورده آن، از قبيل پلاسما، پلاكت، خون كامل وگلبول قرمز فشرده را 

به مراكز بيمارستاني و درماني كشور ارسال مي كند. 
 وزير راه و شهرسازي تصريح كرد: برطرف كردن نقاط حادثه خيز در 
مدت ۱۰ روز مانده به پايان س��ال شدني  نيست، نزديك دو سال طول 
مي كشد تا ۳ هزار نقطه حادثه خيز كش��ور برطرف شود كه در دستور 
كار ما و پليس قرار دارد. بر اساس گزارشات حدود ۴۰۰ تا ۴5۰ نقطه 
حادثه خيز رفع شده و اميدوارم تا پايان ۱۴۰۲ با كمك پليس اين كار 

به صورت كامل انجام شود. 
 دبير كل ش��وراي عالي آموزش و پرورش جزئيات��ي از مصوبه اخير 
شوراي عالي آموزش و پرورش پيرامون تقويت يادگيري در سه درس 
علوم، فارسي و رياضي را بيان و اظهار كرد: »معلم«، »برنامه درسي« و 
»نقاط لازم التوجه« محورهاي اصلي كار هستند و اميدوارم در هركدام 
از زمينه ها، برنامه هاي عمليات��ي در وزارت آموزش و پرورش طراحي 

شده، عينيت بيابد و به نتيجه برسد. 

اخطار چمران به شهرداري

 گفتيم كه قفل ها را باز كنيد
 نگفتيم كه خلاف ها را رسمي كنيد!

رئيس شوراي شهر تهران نسبت به تفاهمنامه جديد شهرسازي 
هشدار داد. 

مهدي چمران در صحن علني شوراي شهر تهران با اشاره به تفاهمنامه 
شهرداري در حوزه شهرسازي گفت: يك تفاهمنامه در حوزه مباحث 
شهرسازي امضا شده كه متن آن قوانين شهرسازي است و كار معاونين 
شهردار نيس��ت، چراكه اين مسائل بايد در ش��وراي عالي شهرسازي، 
كميس��يون ماده 5 و شوراي شهر تصويب ش��ود و قطعاً اگر جلوي آن 

گرفته نشود به مراجع قضايي منعكس مي شود. 
وي افزود: اين نمي شود كه ما در اينجا تصويب كنيم كه پول قطع درخت 
بايد به يك حساب خاص واريز ش��ود، اما در آن تفاهمنامه بگويند كه 
پول را به خزانه بريزيد و مثلًا شهرداري هاي مناطق آن را بردارند، اين 
نمي شود و خلاف قانون اس��ت و اصلًا چه كسي گفته اين انجام شود؟! 
س��ريع و زود آن را جمع كنيد وگرنه براي ما و شهرداري مشكلاتي را 
ايجاد مي كند.  چمران با بيان اينكه نامه اي به شهردار تهران نوشته و 
به آنها توضيح داده ام، گفت: يك نامه ديگر هم آماده كرده ام؛ ما گفتيم 
كه قفل و بس��ت ها را باز كنيد، اما نگفتيم كه همه خلاف ها را رسمي 
كنيد و اين درست و صحيح نيست و بايد به قاموس شهر كه همان طرح 
تفصيلي است و جان كنديم تا تدوين شد، پايبند باشيم وگرنه سنگ 
روي سنگ بند نمي شود و هيچ كس نمي تواند شهر را كنترل كند. اگر 

هر خلافي را بپذيريم، راه بي قانوني باز مي شود. 
رئيس شوراي شهر تهران افزود: هش��دار و اخطار مي دهم در صورت 
ادامه اين روند به مراجع قضايي آن را منعكس و اعلام مي كنم، معاون 
شهرسازي كه بنيانگذار اين كار بود در جلسه امروز حاضر نيست، اما بايد 
بگويم معاونان شهرداري كه آن را امضا كردند، اين كار خارج از وظايف 
آنها و قانون است و قانوناً كس��اني كه آن را امضا كردند ريش شان گير 

است و زماني به سراغ شان مي آيند و اين كار بايد اصلاح شود. 
وي با بيان اينكه ما در مورد باغات هنوز قوانين گذش��ته را ملاك قرار 
مي دهيم، زيرا هنوز قانون جديدي را تصوي��ب نكرديم يا در خصوص 
پروانه ها به دليل آنكه روند طولاني است، موضوع كاهش زمان و نه حذف 
اصول اساسي را مد نظر قرار مي دهيم، گفت: اين ۱۰ نفر كه اين تفاهمنامه 
را امضا كردند، بر چه اس��اس و مبنايي امضا كردند؟  اميد است هر سه 
دستورالعمل را سريع تر پس بگيرند تا جلوي ضرر و زيان گرفته شود، 
چراكه ممكن است بر اين اساس يكي در يك محله بتواند هر كاري انجام 
دهد و همسايه اش نتواند و اين سبب مي شود كه بگويند به شهرداري پول 

داده است و جايگاه مديريت شهري را پيش مردم خراب مي كنند. 
به گزارش ايسنا، به تازگي صورتجلسه اي با امضاي چهار معاون شهردار 
تهران و چند تن از مديران  منتشر شده كه نشان از تفاهماتي در حوزه 

شهرسازي دارد. 

حسین سروقامت

شاه بود و ارادتي به سيدالشهدا داش�ت؛ براي زيارت رفته بود 
كربلا...

عصر عاشورا مجلس عزايي برپا شد و روضه سوزناكي خواندند:
بلند مرتبه ش�اهي ز صدر زين افتاد /  اگر غل�ط نكنم عرش بر 

زمين افتاد
شاه ناله اي زده، غش كرد. اطرافيان جمع ش�ده، او را به هوش 

آوردند. قبله عالم! چه اتفاقي افتاد؟
گفته بود شاه مي فهمد شاهي از صدر زين بيفتد، يعني چه!

... بگذريم؛ روزي هم دكتر علي ش�ريعتي به رحمت خدا رفت. 
ميان او و پدرش مرحوم محمدتقي ش�ريعتي الفتي بود. مانده 

بودند چه كسي اين خبر اندوهبار را به وي بدهد. 
قرعه به نام رهبر انقلاب افتاد. وارد خانه شريعتي شده، شروع 

كرد به خواندن روضه علي اكبر! 
پدر مات نگريست. 

-  آقاي خامنه اي! داري خبر فوت علي را به من مي دهي؟!
آرزو دارم همين يك قلم را بيام�وزم... چه چيز را كجا و چگونه 

بگويم؟
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وزير علوم اعلام كرد:

 انتشار بيش از ۷۶ هزار سند علمي 
در جهان توسط محققان ايراني 

وزير عل�وم، تحقيقات و فناوري گفت: در س�ال گذش�ته بيش از 
7۶ هزار س�ند علم�ي در جهان توس�ط محققان ايراني منتش�ر 
شده اس�ت،اين تع�داد بس�يار قابل توج�ه و تحس�ين برانگيز 
اس�ت، چراك�ه م�ا ي�ك درص�د جمعي�ت جه�ان را داري�م، 
محمدعلي زلفي گل در آيين افتتاحيه سال بين المللي علوم پايه براي 
پيشرفت پايدار كه در دانشگاه شهيد بهشتي برگزار شد، اظهار داشت: 
وزارت آموزش و پرورش مي تواند دبيران مراكز آموزشي خود را از ميان 
فارغ التحصيلان علوم پايه و علوم انس��اني كه دوره كارشناسي ارشد 
خود را در زمينه آموزش و مهارت هاي آموزشي و توانايي هاي معلمي 
گذرانده اند، استخدام كند. اين اقدام هم به غناي كيفيت آموزش كمك 
مي كند و هم تضميني براي شاغلان به تحصيل در اين رشته ها ايجاد 
مي كند.  وزير علوم تأكيد كرد: اگر فرصت هاي شغلي براي علاقه مندان 
رشته هاي علوم پايه ايجاد شود، هدايت شغلي و تحصيلي جايگاه واقعي 
خود را پيدا مي كند و افراد بر اساس علاقه مندي ها و استعداد هاي ذاتي 
خود رشته هاي دانشگاهي را انتخاب مي كنند و صرفاً فرصت اشتغال در 

بازار كار، عامل انتخاب رشته دانشگاهي نخواهد بود. 
زلفي گل با اشاره به اينكه هم اكنون 6۷ واحد پژوهشي و ۱6۴مجله علمي 
پژوهشي در رشته هاي مرتبط با علوم پايه فعاليت مي كنند، تصريح كرد: 
انتظار مي رود انجمن هاي علمي به خصوص انجمن هاي علمي مرتبط با 
علوم پايه هر كدام يك پروژه كلان تعريف و به وزارت علوم معرفي كنند تا 
با حمايت مالي از اين پروژه ها به شكوفايي در اين حوزه كمك شود.  وي 
با بيان اينكه در سال گذشته بيش از ۷6هزار سند علمي در جهان توسط 
محققان ايراني منتشر شده اس��ت، گفت: اين تعداد بسيار قابل توجه و 
تحسين برانگيز است، چراكه ما يك درصد جمعيت جهان را داريم، اما 
در حدود ۲ درصد علم جهان را توليد كرديم و اين حاصل تلاش و پشتكار 
اعضاي هيئت علمي و محققان ايراني اس��ت كه با كمترين امكانات و 
تجهيزات به دستاورد هاي بزرگ دس��ت يافته اند.  وزير علوم گفت: در 
صورت سرمايه گذاري مناس��ب در زمينه علم و فناوري و به روزرساني 
تجهيزات آزمايشگاهي قطعاً شاهد دستاورد هاي بيشتر، با كيفيت تر و با 
جايگاه بالاتر خواهيم بود.  زلفي گل تأكيد كرد: تصويب قوانين و مقررات 
بهترين شيوه حمايت از رشته هاي علوم پايه و علوم انساني است و در اين 
راستا بايد به ظرفيت هايي كه در وزارت علوم، وزارت آموزش و پرورش، 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي و بنياد ملي نخبگان وجود دارد، توجه كنيم 

و از اين ظرفيت ها بهره لازم را ببريم. 

محروميت زدايي نوروزي ۷00 نفره 
قرارگاه جهادي امام رضا)ع( 

در استان هرمزگان
دبير قرارگاه جهادي امام رضا)ع( با اش�اره به فعاليت اين قرار گاه 
جهادي در عيد نوروز  گفت: بي�ش از 500 نفر از ته�ران به منطقه 
جاس�ك اس�تان هرمزگان مي رون�د و علاوه ب�ر اي�ن ۲00 نفر از 
اف�راد بومي آن منطق�ه در اي�ن اردوي جهادي مش�اركت دارند. 
علي حاجوي دبير قرارگاه جهادي امام رضا )ع( با اشاره به فعاليت هاي 
اين قرارگاه جهادي  اظهار داش��ت: در نوروز امسال گروه جهادي امام 
رضا در استان هرمزگان و در شهرستان جاسك در حوزه هاي مختلف 
اشتغال، فرهنگي و آبرساني به ارائه خدمات مي پردازد.  وي ادامه داد: در 
حوزه پزشكي در تخصص هاي بيماري هاي زنان، داخلي، مغز و اعصاب، 
طب ورزشي، روانشناسي و دندانپزشكي فعاليت مي كنيم، به طوري كه 
۱۷ يونيت دندانپزشكي سيار به همراه متخصص برنامه هاي بهداشتي 
و درماني را دنبال مي كند.  دبير قرارگاه جهادي امام رضا )ع( با اشاره 
به فعاليت هاي ديگر گروه جهادي امام رضا يادآور ش��د:  بيش از 5۰۰ 
نفر از تهران به منطقه جاسك مي روند و علاوه بر اين تعداد ۲۰۰ نفر از 
افراد بومي آن منطقه در اين اردوي جهادي مشترك دارند.  حاجوي با 
اشاره به دليل حضور افراد در اردوهاي جهادي  خاطر نشان كرد: علت 
برگزاري چنين اردوهاي جهادي كادرسازي در حوزه جهادي است و 
همواره تأكيد داريم، در ايام عيد نوروز برنامه هايي براي اقدامات جهادي 
داشته باش��يم.  وي با تأكيد بر اينكه موضوع اصلي ما ايجاد اشتغال و 
كارآفريني است، خاطر نشان كرد: در اين منطقه با توجه به ويژگي هاي 
خود موضوع اصلي ما توانمندسازي زنان خانوار است؛ ضمن اينكه به 
ديگر مطالبات مردم منطقه مانند توجه به گردشگري كه موضوع خوبي 
در اين منطقه اس��ت، توجه خواهيم كرد.  دبير ق��رارگاه جهادي امام 
رضا)ع( با اشاره به مشكلات منطقه جاسك در استان هرمزگان  افزود: 
 اين منطقه بندرگاهي دارد كه قبلًا گمرك بوده كه اگر اين دو موضوع 
حل شود در بحث اقتصادي مردم منطقه اتفاق ويژه  اي مي افتد ضمن 
اينكه ايجاد آب شيرين  كن نيز در اين منطقه مهم است و به صورت ويژه 

آن را پيگيري مي كنيم. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

پاسخ سازمان برنامه و بودجه كشور 
به گزارش »جوان«

 رديف اعتبار آسيب های اجتماعی 
در بودجه جابه جا شده است

پس از انتشار گزارشی با عنوان »آسيب های اجتماعی از بودجه 1401 
جامانده است« در تاريخ هفتم بهمن 1400 در همين صفحه، سازمان 
برنامه و بودجه پاس�خی را به دفتر روزنامه ارس�ال داشته اس�ت.

پاسخ سازمان برنامه و بودجه كش��ور به گزارش »جوان« به اين شرح 
است:

در لوايح بودجه س��نوات قبل وج��ود رديف های بودج��ه ای متعدد و 
دس��تگاه های متكثر كارايی بودجه عمومی را كاه��ش داده و در اين 
شرايط ظرفيت پاسخگويی دس��تگاه های مداخله گر در حوزه كنترل 
و كاهش آس��يب نس��بت به عملكرد برنامه و فعاليت های تعيين شده 
به حداقل رسيده است از اين رو در لايحه سال ۱۴۰۱ كه جهت گيری 
آن از رديف محوری به سمت برنامه محوری می باشد، با هدف افزايش 
نظارت و شفافيت و كاهش انحراف در هزينه كرد بودجه های آسيب های 
اجتماعی، اعتبارات اين حوزه در برنامه های اصلی دستگاه های مربوطه 
كه مأموريت و وظايف ذاتی آنها كنترل و كاهش آس��يب می باشد، از 
جمله سازمان بهزيستی، وزارت كشور – سازمان امور اجتماعی كشور- 
ستاد مبارزه با مواد مخدر و وزارت راه و شهرسازی – ستاد بازآفرينی 
جابه جا شده تا ش��اهد اثربخشی بيش��تر برنامه های كنترل و كاهش 
آسيب های اجتماعی بوده و خدمات بيشتر به جامعه آسيب ديده كشور 
باشيم. در اين راستا اعتبارات حوزه آسيب های اجتماعی دستگاه های 
فوق الذكر با اعتباری بالغ ب��ر ۴هزار و ۱۰۰ميلي��ارد تومان در لايحه 
بودجه ۱۴۰۱ درج گرديده است. شايان ذكر است كه برنامه ساماندهی 
بافت های فرسوده و مناطق حاشيه نشين با رشد اعتباری 6۰درصدی 
نسبت به س��ال ۱۴۰۰ در لايحه منظور گرديده است. در تبصره های 
لايحه بودجه ۱۴۰۱ نيز بندهايی از تبصره های ۱۱،۱۰،۷،6،5 و ۱۷ به 
صورت مستقيم و غيرمستقيم با موضوع آسيب های اجتماعی مرتبط 
هستند كه بخشی از آن ناظر بر طرح های كنترل و كاهش آسيب های 
اجتماعی و بخ��ش ديگر معطوف به تأمين زير س��اخت های مورد نياز 

جهت انجام مداخلات در اين حوزه است.


